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te hebben op hoeveel energie zij ver-

bruiken en wat mogelijke kostenbespa-

ringen zijn.

Door te blijven investeren in een goede 

dataverzameling kunnen we bij een vol-

gende crisis sneller een reële schatting 

maken van de (financiële) gevolgen en 

passen nieuwe steunmaatregelen beter 

bij de (financiële) behoeften. Daartoe 

moet de sportsector blijven inzetten op 

een goede data-infrastructuur.

4.   Specifieke aandacht 
voor kwetsbare groepen 
noodzakelijk

In alle vijf de uitgaven van de Monitor 

Sport en corona hebben we geconsta-

teerd dat de kwetsbare doelgroepen het 

hardst geraakt zijn door de coronacrisis. 

De kloof tussen verschillende groepen, 

zoals lager- en hogeropgeleiden en de 

lagere en hogere inkomensgroepen, is 

toegenomen. Niet alleen in sport- en 

beweegdeelname, maar ook als het gaat 

om gezondheid. Daarnaast zijn tijdens de 

coronacrisis nieuwe kwetsbaarheden ont-

staan. Denk daarbij aan een grote groep 

jongeren met mentale klachten als gevolg 

van de coronamaatregelen.

Een belangrijke les is om oog te hebben 

voor kwetsbare groepen. Te denken valt 

aan specifiek beleid dat zich op deze doel-

groepen richt. Dat sluit ook aan op de 

oproep “Heb specifiek oog voor de kwets-

bare groepen” van de Wetenschappelijke 

Raad voor het Regeringsbeleid (WRR) 

en adviesraden (2022, zie kader).

5.   Wees voorzichtig 
met mensen uit hun 
beweegritme te halen

De WRR en adviesraden (2022) roepen 

ook op om oog te hebben voor het gedrag 

van mensen. Mensen ontwikkelen in een 

crisisperiode (noodgedwongen) nieuwe 

gedragspatronen. We zien dat mensen 

minder en anders zijn gaan sporten en 

bewegen en dat de ‘beweegarmoede’ 

is toegenomen. Daarnaast lijkt een deel 

van de Nederlanders zijn oude sport- en 

beweeggedrag wel weer te willen oppakken, 

maar blijkt dat in de praktijk toch lastig.

Zorgwekkender is dat een deel van de 

Nederlanders niet van plan is om weer 

meer te gaan sporten en bewegen. Dit 

heeft niet alleen gevolgen voor de (men-

tale) gezondheid van de bevolking, maar 

raakt ook de sportaanbieders sterk. Leden 

of klanten die niet terugkomen, versterken 

de (financiële) problemen die tijdens de 

coronacrisis zijn ontstaan. Daarmee is deze 

gedragsverandering een van de na-ijl-

effecten van de coronacrisis.

De les die we hieruit kunnen trekken, is dat 

we misschien iets voorzichtiger moeten 

zijn met mensen uit hun ‘beweegritme’ 

halen, omdat het niet vanzelfsprekend 

blijkt dat mensen terugveren naar hun 

oude beweegritme als de beperkingen 

verdwenen zijn.

6.   Denk nu na over 
alternatieve 
mogelijkheden

Deze les raakt sterk aan het tweede aan-

dachtspunt van de WRR en adviesraden 

(2022), namelijk “Benut de goede tijden 

om de slechte tijden te doordenken”. We 

concluderen dat voornamelijk de binnen-

sport hard door de coronamaatregelen 

is geraakt. Gedurende de algehele lock-

down verplaatste een deel van de sport-

aanbieders hun sportaanbod van binnen 

naar buiten, maar lang niet alle sportaan-

bieders deden dit. Nu er geen corona-

maatregelen gelden, kunnen sportaan-

bieders nadenken over wat ze kunnen 

doen tijdens een nieuwe lockdown of 

vergelijkbare crisis. De binnensport kan 

bijvoorbeeld nadenken over hoe zij hun 

sport buiten kunnen organiseren en wat 

zij daarvoor nodig hebben van zichzelf, 

de sporters en de (lokale) overheid.

Niet alleen sportaanbieders moeten hier-

over nadenken, maar ook overheden. Zo 

kan in het accommodatiebeleid rekening 

gehouden worden met het verplaatsen 

van sporten van binnen naar buiten en kan 

het makkelijker worden gemaakt sport-

parken voor andere gebruikers open te 

stellen. Meer in het algemeen kan nage-

dacht worden over innovatieve oplossingen 

voor tijden van sterke beperkingen, om 

het reactievermogen van de sportsector 

in een nieuwe (corona)crisis te vergroten. 

Het maakt de sector ook wat flexibeler om 

op de veranderende trends in sport- en 

beweeggedrag in te spelen. Hier kunnen 

sporters, sportverenigingen en onderne-

mers in de sport baat bij hebben.

Tot slot
Van de afgelopen twee jaar hebben we 

geleerd dat de sportsector gebaat is bij 

helderheid en duidelijkheid, dat sport- en 

beweeggedrag (onbedoeld) sterk geraakt 

is door de coronamaatregelen en dat aan-

dacht voor kwetsbare groepen noodza-

kelijk is. Dit zijn dan ook nadrukkelijke 

lessen voor toekomstig (crisis)beleid.

De sportsector toont zich veerkrachtig, 

mede dankzij de steunmaatregelen van 

de overheid, maar heeft ook met tal van 

nieuwe uitdagingen te maken. Dat maakt 

het soms lastig de genoemde lessen in de 

praktijk te brengen. Als het water bijna 

tot aan de lippen staat, is het moeilijk 

om ook over alternatief sportaanbod na 

te denken. Toch is dit de manier om de 

sportsector beter in staat te stellen te rea-

geren op veranderingen van buitenaf en 

binnenin. Zo vergroot je als sportvereni-

ging of sportaanbieder je kansen om een 

volgende crisis te overleven. •
Ine Pulles is socioloog en onderzoeker bij Mulier 
Instituut.

MEER LEZEN?

Lees de volledige bevindingen over de gevolgen van de coronamaatregelen 

in het rapport Monitor Sport en corona V. De gevolgen van coronamaatre-

gelen voor de sportsector.
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Als fitnesser aan de doping? Ik begrijp het wel
Zoals waarschijnlijk velen van jullie 

ken ik doping vooral van de top-

sport. Na het lezen van een aantal 

autobiografische boeken van wiel-

renners uit het Armstrong-tijdperk 

kon ik me ergens best voorstellen 

dat topsporters doping gebruiken. 

Maar ik kon me niet voorstellen dat je als recreatieve 

sporter ooit naar doping zou grijpen. Tot een paar 

maanden geleden.

Voor een onderzoek naar de motieven van recrea-

tieve fitnessers om doping te gebruiken, spraken mijn 

collega en ik met zestien fanatieke fitnessers, van wie 

zeven (ex-)dopinggebruikers. Waar ik in het begin 

sceptisch was, begreep ik na een aantal gesprekken 

juist heel goed waarom fitnessers doping gebruiken.

Stel je voor: je bent een jaar of zeventien en sinds 

een paar jaar is de sportschool je tweede thuis. Door 

je gespierdere lichaam heeft je onzekerheid plaats-

gemaakt voor zelfvertrouwen. Maar dan: geen pro-

gressie meer. Je traint enorm hard, maar gespierder 

word je niet. Op internet lees je dat het gebruik van 

anabolen kan helpen om in korte tijd veel spier-

massa te krijgen. De anabolen zijn verrassend een-

voudig online te bestellen en bovendien is recreatief 

gebruik in Nederland toegestaan, zelfs onder jon-

geren. Misschien toch maar eens proberen?

Laat duidelijk zijn: ik ben absoluut geen voorstander 

van doping. Langdurig gebruik en hoge doseringen 

brengen serieuze gezondheidsrisico’s met zich mee, 

waar lang niet alle fitnessers bekend mee zijn. Maar 

kunnen we de verantwoordelijkheid wel bij (met name 

de jongere) gebruikers leggen om zelf op zoek te gaan 

naar de risico’s van deze middelen, om zo te komen 

tot een weloverwogen beslissing om bepaalde mid-

delen wel of niet te gebruiken?

Ik denk van niet. Hoewel de huidige regelgeving op 

het gebied van dopinggebruik complex is, moeten 

de mogelijkheden worden onderzocht om doping-

gebruik door jongeren onder de achttien jaar te ver-

bieden of sterker te ontmoedigen, net zoals bij alcohol- 

en tabaksgebruik. Dit zou de drempel voor gebruik 

onder deze doelgroep kunnen verhogen. Dan zijn 

er straks hopelijk minder jonge fitnessers die ervoor 

kiezen doping te gebruiken. Want zo gek is die keuze 

op dit moment niet.•
Agnes van Suijlekom is onderzoeker bij het Mulier Instituut. 
Het onderzoek Het perfecte lichaam: met of zonder doping? is 
te vinden op de website van het Mulier Instituut.
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BIJ TAFELTENNISVERENIGING T.T.V. UNICUM BESLOTEN ZE DE TAFELTENNISTAFELS GEWOON BUITEN TE ZETTEN, 
TOEN BINNEN SPORTEN TIJDELIJK NIET WAS TOEGESTAAN.




